
۰۰:۰۰پایانغلطگیری۰۰:۰۰شروعغلطگیری۰۰:۰۰پایانصفحهآرایی۰۰:۰۰شروعصفحهآرایی

یادداشت

 چندمـــاه پیش که ترکیب 
نمایندگان جدید مشخص 
شد و دوره یازدهم پارلمان آغاز به کار 
کرد، خیلی ها امیدوار شدند تغییرات 
اساسی در فرآیندهای اداری کشور 
با اصلاحات اساسی و مهمی که ساکنان بهارستان می توانند ایجاد کنند، رقم زده 
شود؛ اصلاحاتی که حداقل در کوتاه مدت بتواند مسیر بی تدبیری در دولت را قدری 
اصلاح کرده و در میان مدت یعنی تا فرارسیدن انتخابات ۱۴۰۰ امید به تغییرپذیری 
و اصـــلاح وضع موجود را در مردم ایجاد کند. البته این امیدواری هم وجود دارد که 
این مجلس بتواند در بلندمدت به تدریج زمینه اصلاحات اساسی را در کشور با کمک 
دیگر قوا رقم بزند. این حرکت اعضای پارلمان البته دو بخش مهم و اساســـی دارد؛ 
تغییر از مبدا پارلمان از یک سو باید منجر به اتفاقاتی درون قوه مجریه و فرآیندهای 
اجرایی کشـــور شود و ازسوی دیگر باید درون خود مجلس را متحول کند که برخی 
معتقدند این دومی حتی در مقاطع و موضوعاتی بر مساله اول نیز اولویت داشته و 
ضرورت انجام آن بیشـــتر احساس می شود چراکه هم شدنی تر است و مشکلات و 
مصائـــب مواجهه با قوه مجریه آن هم کارگزاران دولت حســـن روحانی را ندارد، هم 
ســـریع تر اتفاق می افتد و هم اینکه پیام صادقانه ای برای تغییر را به عموم جامعه 
مخابـــره می کند. درخصوص موضوع اول هرچند اقداماتی انجام گرفته و کارهایی 
ازجمله اصلاحات ســـاختار بودجه تا مراحـــل قابل توجهی پیش رفته اما همچنان 
خبری از موضوعاتی که می تواند تاثیرات ســـریع تری در سطح جامعه داشته باشد 
)که مردم حالا خواهان انجام آنها هستند، مانند جلوگیری از انجام اقدامات اشتباه 
در بورس اوراق بهادار یا مدیریت بازار ارز و بازار خودرو( نیست. درخصوص این موارد 
شـــاهدیم که یا اقدامات موثری صورت نگرفته یا تلاش هایی شـــده ولی هنوز در 
پیچ وخم های پارلمان باقی مانده اســـت. در این زمینه البته امیدهایی هست و باید 
تلاش شود چه از مسیر تقنین و چه از مسیر نظارت )آن هم نظارت های سفت وسخت، 
دقیق، علمی و به روز( کارهایی انجام شـــود تا هرچه زودتر تداوم اشـــتباه ها در قوه 

اجرایی پایان پذیرد.
در موضوع دوم یعنی تغییر درونی مجلس، اما ماجرا قدری متفاوت است که با وجود 
گذشت چهارماه از آغاز مجلس همچنان آن چیزی که انتظار مردم و افکارعمومی بوده 
رخ نداده و علاوه بر این، اتفاقاتی افتاده که خدشه به اصل ماجرا هم وارد کرده است. 
برای مثال طرح شفافیت آرای نمایندگان که ازجمله وعده های بسیاری از منتخبان 
دوره یازدهم بود با وجود اینکه به عنوان اولین طرح با امضای تعداد قابل توجهی از 
اعضای پارلمان تقدیم هیات رئیســـه شد، همچنان بی نتیجه مانده و معلوم نیست 
بالاخره چه زمانی و با چه کیفیتی این طرح به صحن علنی می رســـد. درکنار این 
مساله، وقوع برخی اتفاقات ناخوشایند مانند ماجرای دناپلاس ها، ماجرای واکسن 
آنفلوآنزا، سفر نمایندگان با موضوع محرومیت زدایی، ماجرای وام مسکن و... باعث 
شـــده اصل امکان تغییر و تحول درونی در مجلس شـــورای اسلامی با حاشیه و اما 
و اگرهایی همراه شـــود و خیلی ها بگویند ایـــن مجلس هم مانند ادوار قبلی عمل 

خواهد کرد و به اصطلاح آبی از آتش آنها برای مردم گرم نخواهد شد. این برداشت 
و جمع بندی عمومی از عملکرد مجلس یازدهم البته ســـوای اثری که در نگاه مردم 
به پارلمان دارد، یک آفت بزرگ تری را هم به دنبال خواهد داشـــت، اینکه به صورتی 
جدی در مشارکت انتخابات آتی تاثیر می گذارد و می تواند اتفاقی را که در انتخابات 

اسفند 98 افتاد در انتخابات ۱۴۰۰ تکرار کند.
در چنین شـــرایطی به نظر می رســـد نمایندگان باید به هر روش ممکن که شده هم 
مجری تغییر در مجلس باشند و هم اینکه این تغییر را به گونه ای مدیریت کنند که 

مردم آن را حس کرده و باور کنند که واقعا اتفاق افتاده است.

 یک طرح و ده ها تبصره و استثنا!
بیاییـــد دقیق تر صحبت کنیم، تغییر درون مجلس دو وجه دارد، یکی وجه ایجابی 
به معنای کنش کارشناسی، عالمانه و البته به موقع در موضوعات مختلف و دیگری 
وجه سلبی که موضوع بحث ماست و معنای دقیق آن این است که نمایندگان کاری 
کنند ریشه فساد، زدوبند، لابی و اتلاف منابع و... در مجلس خشکانده شود. برای 
رسیدن به این هدف باید ساختارها و فرآیندهای درونی مجلس اصلاح شود و طرح ها 
و ایده هایی که این روزها برســـر زبان ها افتاده به سرعت عملیاتی شوند. آنچنان که 
نمایندگان مجلس به »فرهیختگان« گفته اند، این طرح ها یک مجموعه 8قسمتی 
شامل موارد مختلفی ازجمله ضوابطی برای اصلاح ساختار مجلس، شفافیت آرای 
نمایندگان، طرح نظارت موثر بر رفتار نمایندگان و... است. از میان این طرح ها اما 
بحث برانگیزترین طرح، همان طرح قدیمی شفافیت آرای نمایندگان است که از دوره 

قبلی مجلس چندین و چندبار به صحن آمده و ناکام برگشته است.
با وجود اینکه همه نمایندگان حتی مخالفان طرحی که هم اکنون در صحن کمیسیون 
تدوین آیین نامه داخلی مجلس اســـت، می گویند قاطبه نمایندگان کنونی مدافع 
سرســـخت شفافیت هستند، اما مراجعه به آرای آنها نشان می دهد هرکدام شان با 
بخشی از این طرح مخالفت هایی دارند و این روزها در تلاشند تا بتوانند مستقیم یا 
غیرمستقیم تغییراتی در آن ایجاد کنند. )چنان که همین شرایط هم نگرانی هایی را 
ایجاد کرده بابت اینکه شاید در صحن این طرح رای لازم را به دست نیاورد( عده ای 
می گویند مذاکرات در کمیســـیون ها مباحث تخصصی و خاصی است و بعضا در 
بسترهایی صورت می گیرد که اگر وارد فضای علنی شود برای نمایندگان تبعاتی دارد، 
برخی می گویند نمایندگان در موضوعات محلی و منطقه ای نمی توانند علنی صحبت 
کنند چراکه ممکن است در حوزه انتخابیه خود با مشکل مواجه شوند. عده ای دیگر 
معتقدند رای نمایندگان به نمایندگان )برای مثال رای گیری برای انتخاب هیات رئیسه 
یا نماینده پارلمان در شوراها و مجامع بیرون از مجلس( باید محرمانه باشد و چندین 
و چند مورد دیگر که اگر همه آنها را کنار هم جمع کرده و به عنوان تبصره و اســـتثنا 
برای طرح شفافیت در نظر بگیریم، شاید دیگر اثری از شفافیت باقی نماند. بنابراین 
صرف نظر از تاخیر، این موضوع هم یکی دیگر از آفت ها و نگرانی های مربوط به طرح 
شـــفافیت آرای نمایندگان است و باعث شده خیلی ها ابتر و بی خاصیت شدن آن را 

نمادی برای تداوم رویه گذشته و ناکارآمدی مجلس یازدهم تصور کنند.

مشـــروحگفتوگوی»فرهیختگان«باحســـینعلی
حاجیدلیگانی،نمایندهمردمشاهینشهرومیمهو
عضوهیاترئیسهمجلسدربارهطرحشفافیتآراینمایندگان

رادرادامهازنظرمیگذرانید.

طرحشـــفافیتآرادرچهشـــرایطیقرارداردواقبالمجلـــسبهاینطرحبهچه
صورتاست؟

در کمیسیون آیین نامه کمیته ای متولی این طرح شده که چندین جلسه برگزار کرده و بررسی ها 
با حضور صاحب نظران و همچنین نمایندگان مرکز پژوهش ها انجام شده و به جمع بندی های 
خیلی خوبی رسیده اند و این طرح در آخرین جلسه کمیته هم که من حضور داشتم تقریبا 
نهایی شـــده است. البته دو هفته پیش نیز جلســـه ای برای تشریح موضوع برگزار شد که 
به نظر می رسد گزارش این طرح آماده شده باشد و در دستور صحن علنی مجلس قرار گیرد.

زمانآنمشخصاست؟
تـــلاش می کنیم هرچه زودتر 8 طرح اصلاح آیین نامه، هرکدام جداگانه در صحن علنی 

مطرح شود و بتواند بخشی از آیین نامه و فعالیت های مجلس را اصلاح کند.

نکتهایازسوینمایندگاندربارهطرحشفافیتوجوددارد؟
من فکر می کنم عمده نمایندگان با این طرح موافق باشند که معمولا در 6ماهه اول هر 
مجلسی این گونه طرح ها زودتر به نتیجه می رسد. بنابراین پیش بینی می شود در 6ماهه 

اول مجلس این طرح هم بتواند نهایی شود.

طرحنظارتبررفتارنمایندگاننیزیکیازاین8طرحاســـت،آیاشفافیتارتباط
نمایندگانبادولتنیزدراینطرحموردتوجهقرارگرفتهاست؟

در این پیشـــنهادهای اصلاحی به نوعی در آن اشـــاره شـــده و حتی خود نمایندگان 
پیشـــنهادهایی را در این راســـتا دارند که شـــخصا مطرح می کنند. ولی آنچه مسلم 
اســـت اینکه اگر گام اول در بحث شـــفافیت در مجلس را که همان آرای نمایندگان 
اســـت انجام دهیم، طبیعتا گام های بعدی راحت تر برداشـــته می شود، چون بعد از 
مشاهده منافع موضوع شـــفافیت، به نظر می رسد خود نمایندگان به سمت توسعه و 

گسترش آن خواهند رفت.

آیاتاالانمنافعاینطرحبراینمایندگانتبیینشدهاست؟ممکناستازسوی
خیلیازنمایندگاناینخلافمنافعحتیمنافعحوزهانتخابیهمطرحشود.

جلسه دو هفته پیش در کمیسیون، با هدف تبیین منافع طرح برگزار شد. طبیعتا بعد از 
قرار گرفتن در دســـتورکار، مجددا جلساتی خواهیم داشت، ضمن اینکه به نظر می رسد 

عمده مجلس نسبت به این موضوع با توجه به سابقه ای که وجود دارد، موافق است.

طرحنظارتبرنمایندگانچطور؟اینهمجزءطرحهای8گانهایاستکهبیانکردید؟
بله. این طرح با هدف کارآمدکردن هیات نظارت است، این هیات تا الان بیشتر درخصوص 
مواردی اظهارنظر می کرد که طرح شـــکایت ازســـوی افرادی یا مجراهایی مشخص صورت 
می گرفت و بعدا براساس قانون، آن مرجع قضایی نظر این هیات را می خواست که آیا مطالبی 
که مطرح شده در راستای وظیفه نمایندگی بود یا خیر. بنابراین به نظر می رسد با وضع موجود 

این هیات بتواند مسئولیت بیشتری را برای صیانت از مجلس و نمایندگان برعهده بگیرد .

مهمترینمواردیکهدراینطرحمطرحشده،چیست؟
موضوع هدایا و نوع رفتار نماینده در راستای وظیفه ای که دارد ازجمله مواردی است که 

در این طرح می گنجد.

اینامرمستلزمایناستکهنمایندگانورویهآنهاموردرصدجدیودائمباشد.
اینرصدبهچهصورتانجاممیشود؟

بـــا رصد دائم نمایندگان در داخل و خـــارج از مجلس، امری مخفی نمی ماند و همه در 
محضر مجلس و نمایندگان و مردم قرار می گیرد.

رصدخارجازمجلسبهچهصورتاست؟منظورتاننظارتمردماست؟
بالاخره با این نوع نگاهی که مجموعه رسانه ها و فضای مجازی دارند به نظر می رسد در 
ذیل این امر اطلاع رسانی هم می شود، یعنی برخی مواقع بدون وجود هیچ سند و مدرکی، 
مطالبی ذکر می شود که البته گاهی قابل استفاده هم هستند. لذا همه اینها می تواند در 

آینده درجهت پیشگیری و صیانت عمل کند.

پسساختارمشخصیوجودنداردوعملارویظرفیترسانههاورصدیکهتوسط
مردمانجاممیشود،حسابکردهاید؟

خیر. در خود متن پیشنهادها و راهکارهایی وجود دارد منتها باید دید در مرحله تصویب 
کدام یک نهایی می شود.

الاناینطرحدرچهوضعیتیقراردارد؟چهزمانیبهصحنمیآید؟
این هم در کمیته مربوطه در کمیســـیون آیین نامه درحال بررسی است. به نظر می رسد 
آن هم کم کم گزارش شده و در دستورکار قرار گیرد. مجلس برای اصلاح آیین نامه به منظور 

رسیدن به اهداف بالاتر اولویت قائل است.

آیاموضوعسفرهاینمایندگان،هدایاوابهاماتیکهدرهردورهشاهدآنهستیم،
دراینطرحدرنظرگرفتهشدهاست؟

بله. این موارد قابل حل است، منتها اولین گام در این رابطه این است که باید از شفافیت 
آرا شروع کنیم.

گفتوگو

حاجیدلیگانی،عضوهیاترئیسهمجلس:

8 طرح اصلاح آیین نامه مجلس ازجمله شفافیت آرا و نظارت بر نمایندگان
به زودی به صحن می آید

طرحنظارتبررفتارنمایندگان،راهکاریبرایرصددائمنمایندگانمجلس

اصالتتغییروچالشزمانبرایتحولدرپارلمان

همچنان امیدوار بمانیم؟
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شفافیت آرا

به ضرر شفافیت
آخریناخبارازاولینوعدهنمایندگانمجلسیازدهم

تماشاچی رکوردهای 
ترسناک نباشید

گلایهشدیدوزیربهداشتازهمراهینکردندولتباتصمیماتکارشناسی
اینوزارتخانهبرایاعمالمحدودیتهایجدی
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شـــرکتکشتوصنعتنیشـــکردهخدا
رجوعبهصفحه6

جناب آقای دکتر علی محمد بشارتی 
مصیبت وارده و درگذشت همشیره مکرمه جنابعالی را تسلیت عرض 

می کنـــم. از درگاه خداوند متعال بـــرای آن مرحومه علو درجات، 

رحمت و غفران واســـعه الهی و بـــرای جنابعالی و بازماندگان صبر 

علیاکبرولایتیجمیل و اجر جزیل را مسالت دارم. 

انا لله و انا الیه راجعون
خبر از دســـت رفتن دکترمحمدزارعکه در خط مقدم مبارزه با ویروس کرونا و دفاع از ســـلامت مردم بزرگ و عزیز کشـــور قرار داشت و در اثر ابتلاء به این ویروس 
منحوس، به شـــهادت رســـید موجب تاثر و تاسف فراوان گردید. این شهید بزرگوار، دلســـوزانه و خستگی ناپذیر از هیچ تلاشی در جهت خدمت رسانی به بیماران 
مبتلا به کرونا فروگذار نکرد و جان خود را در راه خدمت، ایثار و عهدی که با خدای خود بسته بود، فدا نمود و نام این شهید مدافع سلامت همواره به بزرگی ثبت 
و ضبط خواهد ماند. این مصیبت را به جامعه پزشـــکی، خانواده محترم و بازماندگان تســـلیت عرض می کنم و از درگاه خداوند متعال برای آن مرحوم  علو درجات، 

علیاکبرولایتیرحمت و غفران واسعه الهی و برای بازماندگان صبر و اجر مسالت می نمایم.

انا لله و انا الیه راجعون

۸

زهره خواجوی
روزنامه نگار


